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بیشترین اثر تغییر اقلیم
 بر امنیت غذایی

ایرنا: محمد حســین عمــادی، نماینده 
دائم و سفیر سابق ایران در فائو، درباره 
تأثیــر اقلیم بــر امنیت غذایــی گفت: 
بر اســاس تعریف فائــو، امنیت غذایی 
یعنــی شــرایطی که در آن دسترســی 
آحــاد جامعه بــه غذای کافی، ســالم 
و بهداشــتی به صــورت پایــدار تأمین 
و فراهم باشــد، در واقع منظــور از این 
تعریف این اســت که تمــام جامعه به 
غذای کافی، مغذی، ســالم و بهداشتی 
به صورت پایدار دسترسی داشته باشند، 
هم اینکه سیســتم غــذا نباید از محیط 
زیســت، آب و منابــع خاک بــه نحوی 
اســتفاده کند که فقط یک نسل بتوانند 

از آن بهره ببرند.
او اظهــار کرد: در این تعریف چند اصل 
وجود دارد: یکی دسترسی آحاد جامعه 
به غذای سالم اســت، البته منظور دو 
نوع دسترســی اســت؛ یکی دسترسی 
فیزیکی یعنی غذایی که از طریق بخش 
کشــاورزی تولید شده، کافی باشد. دوم 
اینکه فرد به آن غذا دسترســی فیزیکی 
داشته باشد و مهم تر از آنها اینکه افراد 
مالی  و  اقتصــادی  جامعه دسترســی 
داشته باشند، یعنی فرد توان خرید غذا 
را داشــته باشــد. درواقع در بسیاری از 
موارد در دنیا مشــکل فراهم کردن غذا 
نیســت، یعنی غذایی که اکنون در دنیا 
موجود اســت، بــرای جمعیت فعلی 
جهــان هــم از نظر کمّــی و هم کیفی 
کافی اســت، اما مســئله ای که مشکل 

ایجاد می کند، دسترسی به غذاست.
او ادامه داد: مســئله مــورد توجه در 
زمینه دسترســی به غذا، دورافتادگی و 
نبود قدرت خرید اســت. در دنیایی که 
کشــاورزی از حالت معیشتی به بازاری 
جهانی تبدیل شــده، قــدرت اقتصادی 
خریدار و اینکه فرد تــوان خرید غذا را 
داشته باشــد، از همه مؤلفه ها مهم تر 
است. الان بسیاری از مسائلی که درباره 
گرسنگی و ناامنی غذایی در دنیا مطرح 
است، به بحران های مالی، اقتصادی و 

ضعف قدرت خرید افراد برمی گردد.
نماینده دائم و ســفیر ســابق ایران در 
فائــو اظهار کــرد: اکنون و در شــرایط 
موجــود نزدیک بــه ۶۰۰ میلیــون نفر 
از جمعیــت جهان گرســنه اند و از آن 
مهم تر دومیلیــاردو ۵۶۰ میلیون نفر از 
جمعیت جهان با سوءتغذیه، از چاقی 
مفــرط گرفته تا انواع بیماری های دیگر 
کــه ناشــی از کمبود انــواع ویتامین ها 
هســتند.  روبــه رو  پروتئین هاســت،  و 
این نشــان می دهد که مشــکل ناامنی 
غذایی در ســطح جهانی جدی اســت 
و کشــورهای مختلــف هم بــه انواع 
مختلف و متفاوتی با آن روبه رو هستند. 
کشــورهای فقیــر طبیعتــا گرســنگی 
بیشتری دارند و کشــورهای ثروتمندی 
که الگوی غذایی درستی ندارند و تغییر 
معیشــت داده اند، نیز دچار سوءتغذیه 
هستند. براساس این کشــورهایی مانند 
آمریــکا و برخــی کشــورهای ثروتمند 
خلیــج فــارس بیشــتر با ســوءتغذیه 
مواجه انــد، البته در امنیــت غذایی هر 
دو مســئله رفــع گرســنگی و هم رفع 
ســوء تغذیه را در نظر می گیریم که باید 

برای آنها راه حلی پیدا کرد.
او در پاســخ به اینکه تغییرات اقلیمی 
چه تأثیری بر امنیت غذایی دارد، گفت: 
اولیــن تأثیــر در زمینــه فراهم کردن و 
تولید غذاســت که اثــر زیادی بر بخش 
کشــاورزی می گذارد. اصلی ترین نشانه 
تغییــر اقلیــم، بالارفتــن دماســت که 
مشــکلات زیــادی را برای کشــورهای 
به وجود مــی آورد. مطالعات  مختلف 
نشــان داده کــه بــه  ازای یــک درجه 
افزایش دمــا در کره زمیــن، حدود ۲۳ 
درصد تبخیر بیشــتر رخ می دهد؛ یعنی 
هم زمان با تغییــرات دما نه تنها گرمای 
بیشتری ایجاد می شود، بلکه ۲۳ درصد 
دسترسی گیاه به آب هم کمتر می شود، 
در این شرایط گیاه (کشاورزی و باغبانی) 
و جانــدار (دامپــروری و شــیلات) به 
صورت جدی تحــت تأثیر قرار می گیرد، 
به طوری که پتانسیل تولید در تمام این 

بخش ها به شدت کاهش می یابد.

افزایش مراجعه به مراکز درمانی 
با آلودگی هوا

ایسنا: رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت ضمن 
تأکید بر ضرورت اجرای قانون هوای پاک، در عین حال درباره افزایش 
آلاینده هــای هوا و راهکارهای کاهش مواجهه با آن توضیحاتی ارائه داد. 
عباس شاهســونی، درباره پایداری جوی در کشــور اظهار کرد: گزارش ها 
بیانگر این اســت که شــرایط پایداری جوی تا روز دوشنبه  ۱۹ آذر ماه ادامه 
دارد. شــرایط پایدار جوی ســبب افزایش آلاینده ها در کلان شهرها به ویژه 
شهر تهران می شود. در چنین شرایطی، عمق اختلاط هوا کاهش می یابد، 
در نتیجه  آلاینده های هوا به ویژه ذرات معلق، امکان پراکنش و صعود به 

لایه های بالا را ندارند.
افزایــش آلاینده هــا و کاهش کیفیــت هــوا: او ادامــه داد: هنگامی که 
آلاینده هــای هوا به ویژه ذرات معلق، امکان پراکنش و صعود به لایه های 
بالا را ندارند، تجمع می کننــد و در نتیجه غلظت آلاینده های هوا افزایش 
می یابد. هنگامی کــه غلظت آلاینده های هوا افزایش می یابد، کیفیت هوا 

کاهش می یابد.
وضعیت کیفیت هوای پایتخت: رئیس گروه ســلامت هــوا و تغییر اقلیم 
وزارت بهداشــت با بیان اینکه کیفیت هوا در شــرایط «ناسالم برای تمام 
گروه ها» قرار دارد، خاطرنشــان کــرد: برخی ایســتگاه های کیفیت هوای 

تهران نیز شرایط «خیلی ناسالم» را گزارش کرده اند.
آلوده ترین شهرها در سال گذشته: شاهســونی درباره آلوده ترین شهرهای 
ایران در ســال گذشــته گفت: زابل  آلوده ترین شــهر ایران در سال گذشته 
بود و بیشــترین غلظت آلاینده های کمتر از ۲.۵ میکرون را داشت. غلظت 
آلاینده های شهر زابل، بیش از ۳۰ برابر استاندارد سازمان بهداشت جهانی 
بوده است. همچنین شهرهایی مثل ایرانشهر نیز از میانگین غلظت بالایی 
برخوردار هستند. شــهرهای اهواز، اصفهان و مشهد که از کلان شهرهای 

ایران هستند نیز شرایط نامناسب تری نسبت به پایتخت دارند.
افزایش مراجعه به مراکز درمانی در زمان آلودگی هوا: شاهســونی با بیان 
اینکه گزارش های سازمان اورژانس کشور بیانگر افزایش مراجعه به مراکز 
درمانی در زمان افزایش آلاینده های هوا ســت، اظهار کرد: هنگام افزایش 
آلاینده ها میزان مراجعه بیماران تنفســی و قلبی  عروقی به مراکز درمانی 
افزایش می یابد. افزایش مأموریت های ســازمان اورژانس کشــور در زمان 
افزایش آلاینده ها موضوع جدیدی نیســت و طی ســال های گذشــته نیز 

گزارش هایی در این زمینه نوشته شده است.
ضرورت کاهش مواجهه با آلاینده ها: رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم 
وزارت بهداشــت درباره ضــرورت مواجهه با آلاینده هــا گفت: تعطیلی و 
مجازی شدن مدارس سبب مواجهه کمتر دانش آموزان به ویژه افراد کمتر 
از ۱۵ ســال با آلاینده ها می شود. ریه های افراد کمتر از ۱۵ سال کامل نشده 
اســت، بنابراین ضرورت کاهش مواجهه با آلاینده ها در این گروه ضروری 
است. البته این موضوع فقط برای کودکان نیست، بلکه بیماران نیز باید در 

مواجهه کمتری با آلاینده ها باشند.
آثار مجازی شــدن مــدارس در روزهای آلوده: او ادامــه داد: گزارش های 
پلیــس راهــور بیانگر این اســت کــه تعطیلــی مدارس ســبب کاهش 
۳۰ درصدی ترافیک می شود و در نتیجه میزان آلاینده ها افزایش نمی یابد. 
تجربه تعطیلی مدارس در روزهای آلوده سال گذشته بیانگر این است که 
ثابت مانــدن میزان آلاینده های هوا، کمترین نتیجه این کار اســت. به طور 
قطع، تعطیلی مدارس در وهله نخست سبب مواجهه کمتر دانش آموزان 

با آلاینده ها و سپس کاهش ترافیک و آلاینده ها می شود.
گروه های پرخطر و لــزوم کاهش مواجهه با آلاینده ها: شاهســونی با بیان 
اینکه وزارت بهداشــت بر رعایت نکات بهداشــتی در روزهای آلوده تأکید 
دارد، افــزود: کاهش مواجهه بــا آلاینده های هوا به ویــژه برای گروه های 
آسیب پذیر مانند سالمندان، کودکان، بیماران تنفسی، بیماران قلبی  عروقی، 
زنان باردار و مصرف کنندگان داروهای ســرکوب کننده سیستم ایمنی بسیار 
ضروری اســت. گروه های آسیب پذیر می بایســت تا حد امکان از تردد در 

هوای آزاد خودداری کنند تا مواجهه کمتری با آلاینده ها داشته باشند.
استفاده از ماســک های مورد تأیید وزارت بهداشت: رئیس گروه سلامت 
هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشــت گفت: اگر گروه های آســیب پذیر ناچار 
بودند در هوای آزاد قرار گیرند، می بایست از ماسک های مورد تأیید وزارت 
بهداشــت استفاده کنند. همچنین ســایر گروه ها می بایست مواجهه خود 
با آلاینده های هوا را کمتر کنند. فعالیت های ورزشــی هم می بایســت در 

فضای بسته انجام شود.
در چه شــرایطی به مراکز درمانی مراجعه کنیم: شاهســونی درباره شرایط 
ضروری مراجعه بــه مراکز درمانی گفت: اگر بیمــاران هنگام مواجهه با 
آلاینده های هوا دچار سوزش چشم، تنگی نفس و سرفه شدند، می بایست 
به مراکز درمانی مراجعه کنند. همچنین بیمارانی که مبتلا به آسم هستند 
می بایست در زمان افزایش آلاینده ها داروهای خود را همراه داشته باشند.
نوشــیدن آب و مصرف میوه و ســبزیجات: او درباره ضرورت نوشیدن آب 
در شــرایط آلودگی هوا نیز گفت: نوشــیدن آب در شرایط آلوده سبب دفع 
سموم از بدن می شــود. همچنین مصرف میوه های دارای آنتی اکسیدان و 

دارای ویتامین C مانند پرتقال و انار و سبزیجات ضروری است.
روش های کوتاه مدت کاهش آلاینده ها: رئیس گروه ســلامت هوا و تغییر 
اقلیم وزارت بهداشــت با بیــان اینکه کاهش مواجهه بــا آلاینده ها با دو 
روش محقق می شــود، خاطرنشــان کرد: «کاهش مواجهــه» و «کاهش 
منابع انتشــار آلاینده» در زمان شرایط اضطرار آلودگی هوا ضروری است. 
کاهش منابع انتشار آلاینده ها، یک روش کوتاه مدت نیست و به برنامه ریزی 
نیــاز دارد. کاهش تردد خودروهای فرســوده و اجرای طرح زوج و فرد از 
درب منزل و تعطیلی کارخانه هــا از روش های کوتاه مدت کاهش آلاینده 

هوا ست.
کارگروه اضطرار آلودگی هوا و تصمیم های موقت: شاهسونی با بیان اینکه 
کارگروه اضطرار آلودگی هوا در شرایط اضطراری تشکیل می شود، تصریح 
کرد: وظایف کارگروه اضطرار آلودگی هوا، مشــخص اســت و نباید انتظار 
زیادی از این گروه داشت. کارگروه اضطرار آلودگی هوا می تواند تصمیمات 
موقــت بگیرد. نباید انتظار معجزه از کارگروه اضطرار آلودگی هوا داشــته 
باشــیم. این کارگروه می تواند برای کاهش منابع انتشار و مواجهه کمتر با 

آلاینده ها تصمیمات موقت بگیرد.
ضرورت اجرای قانون «هوای پاک»: رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم 
وزارت بهداشــت با تأکید بر اینکه اجرای قانون هوای پاک را می بایســت 
پیگیــری کنیم، تصریح کــرد: کارگروه ملی هوای پاک در ســازمان محیط 
زیســت فعال شده است. سازمان محیط زیســت به عنوان متولی اجرای 
قانون هوای پاک از دســتگاه ها چرایی اجرانشــدن قانون «هوای پاک» را 
مطالبه کند. بر اساس گزارش های سازمان محیط زیست، دستگاه ها بیش 
از ۵۰ درصــد وظایف خود درخصوص قانون هوای پاک را اجرا نکرده اند. 
مســائل مهمی مانند ارتقای کیفیت سوخت، استفاده از منابع تجدیدپذیر 
برای تولید برق و خودرو فرســوده که بر هوای پاک بســیار اثرگذار هستند 
بایــد در کانــون توجــه قرار گیرنــد، اما این مســائل به طــور کامل اجرا 

نشده است.

افشای تخلفات اجرائی طرح من شهردارم ۳ در صحن علنی شورای شهر تهران

عدد سازی ممنوع !
نگاه گزارش خبری

جامعهجامعه

« من شهردارم  طرح  نورا حسینی : 
۳» مدتی اســت که در تهران درحال 
اجرائی شــدن اســت . براســاس این 
طرح، اهالی هر محله با شــرکت در 
پروژه های  اولویت های  نظرســنجی، 
محــل زندگــی خــود را مشــخص 
می کنند. شــهرداری تهران هم مدتی 
است بودجه اختصاصی برای اجرای 
این پروژه ها در نظر گرفته. امسال این 
ایده شهرداری تهران برنده یک جایزه 
جهانــی هم شــد، امــا حقیقت این 
اســت که در سه ســالی که طرح من 
شــهردارم در تهران اجرائی می شود، 
چالش هــای جــدی در حــوزه اجرا 
دارد و چنــدان نمی توان به آمارهای 
از سوی شــهرداری تهران  ارائه شده 
درباره مشــارکت واقعی مردم در آن 

اطمینان داشت . روز گذشــته، نرجس سلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورا، 
نســبت به نبود نظارت کافی بر اجرای طرح «من شــهردارم» تذکر داد و خواستار توضیح 

شهرداری تهران در باره مبنای مالی این طرح شد.
او در صحن شــورا متذکر شــد: طرح «من شهردارم» برگردان مناســبی برای مفهوم 
مشارکت مردم در حکمرانی محلی از راه اصلاح تدابیر و راهبردهاست که قطعا در شکل 
نمادین خود قابل تقدیر اســت. اگر به تذکرات پی در پی مردم و نمایندگان آنها در شورا که 
با مردم در ارتباط مســتقیم هستند توجه ویژه ای می شد، می توانست دستاورد ارزشمندی 
برای این دوره از شورا بوده و به دوره آتی تسری یابد. اما نکته اینجاست که مانند هر طرح 
ارزشــمندی، اگر در مرحله اجرای طرح  نظارت کافی بر آن صورت نگیرد، به همان اندازه 

که ارزشمند است تبدیل به یک آسیب خواهد شد.
او ادامه داد: در طرح «من شــهر دارم»  بر اساس آمارها و گزارش های متعدد به دست 
آمده، افرادی شرکت می کنند که اصلا تهرانی نیستند و به ازای دریافت کارت شارژ رایگان 
از اپراتورهای همراه اول و ایرانسل و البته بلیت رایگان مترو  در این طرح شرکت می کنند 
که این مســئله باعث نگرانی شده اســت. لذا به دلیل بالا بودن حجم گزارش هایی که در 
این خصوص دریافت شد، این موضوع را شخصا مورد پیگیری قرار داده و به نکاتی دست 

یافتم.
سلیمانی ادامه داد: نخست اینکه این طرح بسیار با ارزش است و اعتقاد ما بر این است 
که نیت شهردار تهران درخصوص این طرح نیت درستی بوده است، اما در مقام اجرا اگر 
نظارت صحیحی صورت نگیرد احتمال انحراف و تخلف در اجرای طرح افزایش می یابد. 
زمانی که ما در مورد میزان مشــارکت به مردم آمار اشــتباه دهیم، اعتماد آنها را از دست 
خواهیم داد. در واقع ما به اعتماد عمومی مردم آسیب زده ایم. رئیس کمیسیون نظارت و 
حقوقی شورا با اشاره به جذابیت های مالی این قبیل پروژه ها گفت: گزارش هایی از اعزام 
کارکنان از مناطق شمالی تهران به مناطق جنوبی برای دریافت کدهای بیشتر دریافت شد 
که بســیار جای تعجب داشت. بررسی ها نشــان می دهد که طی این فرایند معیوب، سود 

این کدها در نهایت به جیب اشخاص می رود.
او با طرح این سؤال که «مبنای مالی این کارت های شارژ و بلیت های رایگان چیست؟» 
گفت: به عنوان نماینده مردم در شــورای شهر، برای من این سؤال پیش می آید که مبنای 
مالی این کارت های شــارژ و بلیت های مترو رایگان چیست؟ اگر از بودجه شهرداری کسر 
می شــود که تخلف است. اگر از پیمانکار دریافت شــده است که این نیز تخلف ضرب در 
دو اســت. لذا به شــهردار تهران تذکر داده می شــود اگر طرحی با این عظمت و اهمیت 
اجرا می شــود، باید دقت و نظــارت لازم بر روند اجرای آن صورت گیــرد. نباید از اعتماد 
عمومی سوء استفاده شود و باید محل تأمین مالی این طرح مشخص شده و گزارش آن به 
کمیسیون نظارت و حقوقی شورا ارائه شود تا مورد بررسی قرار گرفته و در صورت وجود 

تخلف مسئله پیگیری شود.
مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توســعه ســرمایه انســانی و امور شورای شهرداری 
تهران، درباره تذکر سلیمانی با بیان اینکه یک سوء تفاهم بزرگ ایجاد شده است، گفت: ما 
به هیچ وجه نمی گوییم طرح بدون نقص اســت و اگر موردی پیش می آید قاعده نیســت، 
استثناست. ما در دو سال قبل شــیوه نامه تدوین و ابلاغ کردیم. همه در مورد مثبت بودن 
رویکرد شــهرداری در بودجه ریزی تردیدی ندارند، اما ما تنها می توانیم از ظرفیت داخلی 
کارکنان استفاده کنیم و به همین دلیل آموزش را سرلوحه کار قرار دادیم و این افراد را از 

کمیته های مختلف انتخاب کردیم.
او یادآور شــد: شــش هزار نفر برای اجرای این طرح انتخاب شــده و موظف شدند به  
مدت یک ماه در خیابان ها، مســاجد و فضاهای مختلف حضور داشته و با مردم صحبت 
کنند. اما ممکن است برخی افراد کج سلیقگی کنند و این درحالی است که ما به آنها تأکید 

کردیم جلب مشارکت باید بر اساس بخش نامه باشد.
باقری با بیان اینکه ما امســال رقابتی بین مناطق برای جلب مشــارکت ایجاد نکردیم، 
گفت: تا روز گذشــته عدد مشــارکت قابل توجه بوده و ۲۶ درصد از همین افراد از طریق 
لینک وارد ســامانه شــدند و نظرات خود را ثبت کردند. ممکن اســت به صورت اســتثنا 
مواردی وجود داشــته باشــد و تقاضای ما این اســت که گزارش داده شــود. باید روند را 
اصــلاح کنیــم، هرچند ادعا نداریم که طرح بدون نقص اســت اما تــلاش خود را انجام 

می دهیم.
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، نیز گفت: نباید هیچ عدد و ســقفی برای 
جلب مشــارکت تعیین شــود. هنگام بررســی لایحه بودجه از شــورایاران دعوت شده و 
مشــورت گرفته شد. این طرح کامل تر و سیستمی تر شــده است. مردم هم به زور و اجبار 
نمی خواهنــد پروژه معرفی کنند و هر کســی پروژه ای بخواهد، می گویــد. در این صورت 
طرح ها ارزشــی نخواهد داشــت. این گونه نیســت که هرکســی هر طرحی معرفی کند  

بلافاصله اجرائی شود.
چمران تأکید کرد: امروز درخواســتی داشــتیم که باید از ایســتگاهی به ایستگاه دیگر 
اتوبوس در نظر گرفته شــود اما باید شرکت واحد اتوبوســرانی بررسی های لازم را انجام 
دهد و شرایط را در نظر بگیرد. این گونه نیست که افراد، یک نامه بنویسند و چند امضا پای 

آن باشد تا اجرائی شود، بلکه نیاز به بررسی جهت اجرا دارد.

مهــدی اقراریــان، رئیــس کمیته 
نظارت شــورای شــهر تهران، معتقد 
اســت بخشــی از اقداماتی که امروز 
در شــهرداری انجام می شــود، آن را 
می دانند  شــهری  مدیریت  کارویــژه 
از نگاه من صرفــا تبلیغاتی و جهت 
اســت.  سیاســی  بهره برداری هــای 
به ویژه در آســتانه برگزاری انتخابات 
شورا ها از این منظر وقتی به موضوع 
نــگاه می کنید همین نقد به مســئله 
تاکســی های برقی هم مطرح است. 
یعنی روزی کــه شــهردار تهران در 
انتخابات ریاســت جمهوری شــرکت 
کردند و با تاکسی برقی به صدا و سیما 
رفتند درحالی که پیش از این جلساتی 
برقی  تاکسی  مشــکلات  درخصوص 
برگــزار شــده بــود و دغدغه هــای 

خودمان را درخصوص چالش های این حوزه مطرح کردیم.
اقراریان به «شــرق» گفت:  امروز شــاهد این بودیم که یکی از اعضای شورا به یکی از 
غرفه های من شــهردارم مراجعه کرده و کارت های شــارژی را در ازای مشارکت در طرح 

دریافت کرده بودند.
او ادامه داد:  به نظر می آید که این آمار سازی ها اهداف دیگری را دنبال می کند. من قبلا 
هم گفته ام آقای زاکانی نماد ســبکی از مدیریت در کشــور است که به دنبال حل مسئله 
نیست. وقتی گذشــته را مرور می کنیم، متوجه می شویم  چالش ها و مسائل تهران نه تنها 
در بسیاری از حوزه ها حل نشده، بلکه انباشته شده و به نظر می آید این شیوه از حکمرانی 

در شهر تهران شیوه غلطی است . امیدوارم تا فرصت باقی است این روش اصلاح شود.
جعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران، هم 
معتقد اســت که اصل طرح من شهردارم طرح خوبی است. اینکه مردم شهر در انتخاب 
پروژه های اولویت دار شــهر مشارکت کنند، این یک  ایده خوب است، اما باید به چند نکته 
توجه کنیم: نخست اینکه ضرورت ندارد که ما بخواهیم به آمار های بزرگ میلیونی برسیم 
و مثلا بگوییم هفت میلیون در این طرح مشــارکت کردند. ما نباید به دنبال کمیت باشیم. 
همین که اهالی یک محله نیاز های خود را مطرح کنند و در این نظرســنجی ها مشــارکت 

کنند کافی است.
او به «شــرق» گفت: اینکه با هدایا و کار های مشابه ســعی می کنند که اعداد و ارقام 
مشارکت زیادتر شود باعث مخدوش شدن نتایج کار می شود و ممکن است خواسته مردم 

در اثر این آمار سازی مخدوش شود و با واقعیت ها مرتبط نباشد.
تشکری هاشمی با اشاره به اینکه در گذشته در محلات شورایاری ها فعالیت می کردند 
کــه به دلایلی مورد ایراد قرار گرفت و بحث هیئت امنای محلات مطرح شــد، گفت: باید 
ســهم اصلی را به هیئت امنای محلات و کســانی داد که در محلات زندگی می کنند و با 
گوشــت و پوستشــان مشــکلات و چالش ها و نیاز ها را درک کردند در این حوزه مشارکت 
کنند. ضمن اینکه  یک ســری وظایف جاری و قطعی شهرداری است که نیازی نیست این 
نوع مأموریت ها به نظرخواهی گذاشــته شود. همچنین باید گزینه پیشنهادی هم باشد که 
مردم محله کاســتی محله شــان را که از دید مدیران شهرداری پنهان مانده، مطرح کنند.  
امیدواریم کج ســلیقگی هایی که در صحن مطرح شد هرچه سریع تر متوقف شود؛ زیرا ما 

گزارشات متعددی داریم از اینکه در سطح شهر این اتفاق می افتد.
نفیســه آزاد، معاون سابق طرح و برنامه ســتاد مشارکت محلات، هم در نقدی که به 
طرح من شهردارم داشــت، پیش از این به رسانه ها گفته بود :  مشارکت از آگاهی می آید؛ 
یعنی اینکه بدانید در کل شــهر ماجرا چیســت، چه اتفاقاتی دارد می افتد، چه بودجه ای 
هزینه می شــود و در کجا چه پروژه هایی انجام می شــود. ممکن است من دوست داشته 
باشم جلوی در خانه ام یک پل بزنند  ولی در مجموع این پل به نفع این کوچه نباشد. در این 
شکل مشارکت های صوری که حتی در سطح یک مشارکت هم نیستند و چیزهایی هستند 
که ضد مشــارکتی اند، من باید بتوانم با تمام کســانی که در آن کوچه هســتند  سر یک میز 
بنشینم و آگاه شوم از اینکه نقش کوچه در این محله چیست و نقش محله در کلان شهر 
چیســت و با هم تصمیم بگیریم. تصمیمی که حداکثر منفعت را برای همه ســاکنان به 
دنبال داشته باشــد که گام اولش آگاه سازی است. وقتی شهروند نمی داند شهرداری چه 
کار می کند، براساس چه پروتکلی آن کارها را می کند، بودجه اش چقدر است و چشم انداز 
عمرانی اش چیســت، حتی اگر از هشــت میلیون نفر که در تهران هستند  پرسیده شود و 
در طرح شــرکت کنند، چه فایده ای دارد؟ چه کســی می خواهد اینهــا را رده بندی کند و 
چه کســی خیر عمومی را در نظر می گیرد؟ هرکس براساس چیزی که فکر کرده  نظر داده 
ولی در نهایت تحلیل و جمع بندی نظرات و قدرت ساکنان شهر است که می تواند پایه ساز 
مشــارکت باشــد. این قدرت اول از آگاهی و بعد از نظارت و شــفافیت می آید و سپس از 
مشارکتی می آید که متضمن بالابردن آن آگاهی باشد و در مرحله بعدی قدرتی که بتواند 

نظارت کند.
همچنین در جلســه روز گذشته شــورای شهر تهران، سخنگوی شــورای شهر تهران 
با اشــاره به اســتفاده درمانی برخی از شــهروندان کهنســال یا توان یاب، از اســتخرها و 
مجموعه های آبی شهرداری تهران تأکید کرد که نباید بگذاریم راهکارهای کنترل مصرف 
انرژی موجب تبعیض و محرومیت قشــر آسیب پذیر و کم برخوردار شود. علیرضا نادعلی، 
ســخنگوی شورای شــهر تهران به ســخنان رئیس جمهور در دانشــگاه صنعتی شریف 
اشــاره کرد و گفت: تأکیــد رئیس جمهور برای صرفه جویی در مصــرف انرژی با تمرکز بر 
مجموعه های دولتی و عدم فشــار آوردن به مردم، بســیار قابل تقدیر اســت. برای کنترل 
مصرف باید مراقب باشــیم که صدمه و کمبودی برای اقشــار کم برخوردار ایجاد نشــود. 
به عنوان نمونه شــاهد قطع گاز در برخی مجموعه های آبی ورزشــی شــهرداری تهران 
هســتیم، در حالی که در موارد متعددی خدمات دهی در اســتخرها و محیط های ورزشی 
این مجموعه ها برای کهنســالان، بازنشســتگان و افراد توان یاب که معمولا هم از اقشار 
ضعیف هســتند، اســت . بنابراین برای کنترل مصرف باید مراقب تبعیض بود و در زمانی 
که اســتخرهای بزرگ، لاکچری و گران قیمت خصوصی در بالای شــهر با هزینه های بالا 
فعالیت دارند، نباید استخرهای شهرداری تهران که معمولا افراد کم برخوردار و با هزینه 

اندک از آنها استفاده می کنند به بهانه کنترل ناترازی انرژی  تعطیل شوند.

ایسنا: مدیرکل انتقال خون استان تهران با بیان اینکه اهدای 
خون یک کار فوق برنامه نیســت، گفت: روند کاهش اهدای 
خون همچنان ادامه دارد و از مردم می خواهم برای اهدای 

خون به پایگاه های سازمان انتقال خون مراجعه کنند.
ســید منتظر شبر با بیان اینکه متأسفانه مراجعه برای اهدای 
خون همچنان کم اســت، اظهار کــرد: همواره کاهش دما و 
نفوذ هوای ســرد از علل همیشــگی کاهــش مراجعه برای 
اهدای خون به حســاب می آید. این روزها، هوای سرد را در 
سطح استان تهران تجربه می کنیم که سبب کاهش مراجعه 
برای اهدای خون اســت. متأســفانه  کاهــش مراجعه برای 
اهدای خون به چند روز گذشــته محدود نمی شــود و حدود 

چنــد هفته از موضــوع کاهش مراجعه بــرای اهدای خون 
می گذرد.

او بــا بیان اینکــه خون برای نجــات جان بیمــاران نیازمند 
ضروری اســت، گفت: اگرچه علم بســیار پیشرفت کرده اما 
خونی که در رگ های انســان ها جریــان دارد  هیچ جایگزینی 
ندارد. اهــدای خون می تواند جان بیمــاران نیازمند خون را 
نجات دهد. با توجه به وضعیت مراجعه برای اهدای خون، 
از مردم می خواهم که برای اهدای خون به پایگاه های خون 
مراجعــه  کنند. مراجعه برای اهــدای خون یک امر ضروری 
اســت و مردم نبایــد تصور کننــد که اهدای خــون یک امر 
فوق  برنامه اســت. تمام افرادی که می توانند خون اهدا کنند 

در نظر داشته باشند که ممکن است در هر لحظه خود یا یک 
نفر از اعضای خانواده آنها به خون نیاز داشته  باشد.

مدیرکل انتقال خون استان تهران افزود: شهروندان تهران با 
اهدای خون می توانند جان هم وطنان خود را نجات دهند و 

مانند گذشته، یاری گر سازمان انتقال خون باشند.
شــبر گفت: در حال حاضر، روزانه حدود ۱۱۰۰ واحد خون در 
پایگاه های انتقال خون اســتان اهدا می شــود؛ این در حالی 
اســت که ۱۵۰۰ تا ۱۶۰۰ واحد خونی در مراکز درمانی توزیع 
می شود. بر اســاس این شــرایط، باز هم از مردم درخواست 
می کنم نســبت به اهدای خون اقدام کنند و مانند همیشــه 

یاری گر سازمان انتقال خون باشند.

کنید اهدا  تهرانی ها خون 


